
 

 

  
Uchwała nr 297/2021 
Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej  
z dnia 22 kwietnia 2021 r.  

 
 

 

  

 

   
 

 

 

w sprawie wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy wyrażenia opinii dotyczącej spełnienia 
warunków prowadzenia studiów na określonym kierunku, poziomie i profilu oraz związku 
studiów ze strategią uczelni w ramach postępowania z wniosku Wyższej Szkoły Agrobiznesu 
w Łomży o pozwolenie na utworzenie studiów na kierunku logistyka na poziomie studiów 
pierwszego stopnia o profilu praktycznym 
 

§ 1 
Na podstawie art. 245 ust. 4 i 5 w zw. z art. 258 ust. 1 pkt 2 ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. – 
Prawo o szkolnictwie wyższym i nauce (t.j. Dz. U. z 2021 poz. 478) Prezydium Polskiej Komisji 
Akredytacyjnej: 
 
utrzymuje w mocy negatywną opinię wyrażoną w uchwale Prezydium Polskiej Komisji 
Akredytacyjnej nr 163/2021 z dnia 11 marca 2021 r. dotyczącą spełnienia warunków 
prowadzenia studiów na określonym kierunku, poziomie i profilu oraz związku studiów ze 
strategią uczelni w ramach postępowania z wniosku Wyższej Szkoły Agrobiznesu w Łomży 
o pozwolenie na utworzenie studiów na kierunku logistyka na poziomie studiów 
pierwszego stopnia o profilu praktycznym. 
 
Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej, uwzględniając opinię zespołu odwoławczego, 
uznało, iż wyjaśnienia, dodatkowe informacje i dokumenty uzupełniające przedstawione we 
wniosku Rektora Wyższej Szkoły Agrobiznesu w Łomży o ponowne rozpatrzenie sprawy 
wyrażenia opinii dotyczącej spełnienia warunków prowadzenia studiów na określonym 
kierunku, poziomie i profilu oraz związku studiów ze strategią uczelni w ramach 
postępowania z wniosku o pozwolenie na utworzenie studiów na kierunku logistyka na 
poziomie studiów pierwszego stopnia o profilu praktycznym nie uzasadniają zmiany opinii 
wyrażonej w § 1 uchwały nr 163/2021 Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej z dnia 11 
marca 2021 r. 
 
Podstawę wydania negatywnej opinii stanowiły następujące zarzuty:  
 
1. Koncepcja kształcenia na wnioskowanym kierunku logistyka nie zakłada 

w wystarczającym stopniu nadawania absolwentom tytułu zawodowego inżyniera. 
Konstrukcja programu studiów uniemożliwia uzyskanie kompetencji inżynierskich. 
Planowane metody dydaktyczne nie uwzględniają zajęć typu laboratoryjnego w grupie 
zajęć kształcenia kierunkowego charakterystycznych dla kierunków inżynieryjno-
technicznych, mimo że 25% efektów uczenia się przyporządkowano do dyscyplin: 
inżynieria lądowa i transport oraz informatyka techniczna i telekomunikacja. Ponadto 
Wnioskodawca przyjął błędne założenie, że wymiar 22 ECTS jest wystarczający do 
pełnego ukształtowania kompetencji inżynierskich na studiach pierwszego stopnia. 
W przyjętym opisie efektów uczenia się w grupie kierunkowych efektów umiejętności, 
efekty związane z umiejętnościami technicznymi stanowią ok. 36% wszystkich efektów. 
Wszystkie te efekty zostały zaplanowane do osiągnięcia wymiarem 25% całego nakładu 
pracy (22 punkty ECTS). Nakład pracy o tym wymiarze realizowany jest w okresie 
krótszym niż 1 semestr. Podkreślić także należy, że koncepcja kształcenia błędnie nie 
zakłada kontaktu studenta z fizycznym urządzeniem, systemem, obiektem (poza 
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praktykami zawodowymi), ponieważ w programie studiów jedynymi zajęciami 
laboratoryjnymi są zajęcia z fizyki, co powoduje, że formą potwierdzania kompetencji 
inżynierskich stają się głównie ćwiczenia. 
 

Stanowisko Uczelni 
Uczelnia we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy przedstawiła wykaz zajęć (Tabela 1 
wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy), z którego wynika, że kompetencje inżynierskie 
student osiąga wymiarem 171 punktów ECTS co stanowi 80,28% całego nakładu pracy 
studenta. Uczelnia przedstawiła także informacje dotyczące zajęć realizowanych 
w pracowniach specjalistycznych, podczas których kształtowane są kompetencje inżynierskie 
(Tabela 2 wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy), wskazując, że kompetencje te student 
osiąga wymiarem 65 ECTS co stanowi 30,51% całego nakładu pracy. 
 
Stanowisko Prezydium PKA 
Analiza zajęć przedstawionych przez Uczelnię (ujętych w Tabelach 1 i 2 wniosku o ponowne 
rozpatrzenie sprawy) oraz sylabusów z tychże zajęć uprawnia do stwierdzenia, że nie każde 
zajęcia ujęte w ww. tabelach można zaliczyć do tych, które kształtują kompetencje 
inżynierskie. W kartach tych zajęć nie przewidziano bowiem do osiągnięcia przez studenta 
efektów uczenia się, które można uznać za te związane z kompetencjami inżynierskimi. 
Dotyczy to zajęć - wprowadzenie do zarządzania jakością, zarządzanie zasobami ludzkimi, 
prawo celne i transportowe, handel zagraniczny. Spośród wszystkich 19 efektów uczenia się 
na poziomie umiejętności, jedynie 7 można uznać za efekty związane z kompetencjami 
inżynierskimi (KL1_U01, KL1_U02, KL1_U03, KL1_U05, KL1_U06, KL1_U09, KL1_U16), przy 
czym żaden z tych efektów nie widnieje w sylabusach ww. wymienionych zajęć a ujętych 
przez Uczelnię w Tabeli 1. Z kolei w wykazie zajęć (Tabela 2), które Uczelnia zakwalifikowała 
jako te realizowane w pracowniach specjalistycznych znajdują się zajęcia, których sylabusy 
nie potwierdzają tego faktu np. dla zajęć z logistyki dystrybucji zgodnie z kartą zajęć 
zaplanowano wyłącznie formułę wykładu i ćwiczeń projektowych. Nie ma zatem podstawy do 
ujmowania tych zajęć w Tabeli 2, w wykazie jako zajęć realizowanych w pracowni 
specjalistycznej. Analiza sylabusów pozwala na podtrzymanie oceny sformułowanej w 
zarzucie 1, że kompetencje inżynierskie są potwierdzane przede wszystkim poprzez formę 
zajęć typową dla ogólnoakademickiego profilu studiów, jaką są ćwiczenia.  
 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut pozostaje w mocy. 

 
2. Błędna jest struktura kwalifikacji kadry przewidzianej do obsługi procesu dydaktycznego. 

Wśród głównej kadry przewidzianej do prowadzenia zajęć na kierunku logistyka nie ma 
ani jednego nauczyciela akademickiego, który reprezentowałby dyscyplinę informatyka 
techniczna i telekomunikacja (15% efektów uczenia się), a osoby legitymujące się tytułem 
zawodowym inżyniera posiadają dorobek w dyscyplinach: nauki o zarządzaniu i jakości, 
ekonomia i finanse, rolnictwo i ogrodnictwo, czy nauki o bezpieczeństwie. Nieprawidłowe 
jest również powierzanie nadmiernej liczby zajęć jednemu wykładowcy – w liczbie 13 
oraz w drugim przypadku 12.  
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Stanowisko Uczelni 
Uczelnia we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy poinformowała, że nie dokonywała 
zmian zapisów dotyczących kadry składając ponowny wniosek w sprawie wyrażenia opinii na 
temat utworzenia studiów na kierunku logistyka na poziomie studiów pierwszego stopnia 
o profilu praktycznym. Uczelnia podnosi, iż w uchwale Prezydium PKA 382/2020 z 2 lipca 
2020 roku ta sama kadra o której mowa w zarzucie 2 została pozytywnie oceniona przez PKA, 
wówczas napisano - „W kadrze są osoby, które zawodowo zajmowały się logistyką, 
zapatrzeniem w wojsku polskim. Osoby te mają zróżnicowane doświadczenie zawodowe, 
z zakresu logistyki, zdobyte poza systemem szkolnictwa wyższego. Obsadę zajęć uznać należy 
za prawidłową. Łączna liczba godzin zajęć prowadzonych na wnioskowanym kierunku przez 
nauczycieli akademickich zatrudnionych w Uczelni jako podstawowym miejscu pracy spełnia 
ustawowy wymóg”. Uczelnia wyjaśniła, że osoby którym przypisano do realizacji 12-13 zajęć 
zostały wpisane do prowadzenia zajęć do wyboru, zatem w rzeczywistości po wyborze zajęć 
dokonanym przez studentów, część zajęć nie uruchomi się i prowadzący będą realizować 
zajęcia z 6-7 zajęć.  

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia dysponuje kadrą liczącą 33 nauczycieli akademickich przewidzianych do realizacji 
zajęć na ocenianym kierunku. Kadrę tworzy: 4 pracowników naukowych w grupie nauczycieli 
posiadających tytuł naukowy profesora lub stopień naukowy doktora habilitowanego, 
17 nauczycieli ze stopniem doktora, pozostali pracownicy posiadają tytuł zawodowy magistra. 
16 osób posiada tytuł zawodowy inżyniera. Struktura kadry pod kątem reprezentowanych 
dyscyplin technicznych przedstawia się następująco: inżynieria mechaniczna (dr hab. inż. 
2 osoby, dr inż. 2 osoby), inżynieria lądowa i transport (dr hab. inż. – 1 osoba). W strukturze 
kadry brakuje nauczyciela akademickiego, który reprezentuje dyscyplinę informatyka 
techniczna i telekomunikacja. Analiza dorobku praktycznego kadry dokonana na podstawie 
informacji przedstawionych przez Uczelnię we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy 
wskazuje, iż zaledwie 5 osób spośród 33 osobowej obsady kadrowej proponowanej do 
realizacji zajęć posiada dorobek praktyczny zdobyty poza Uczelnią w zakresie informatyki 
technicznej i telekomunikacji.  

 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut pozostaje w mocy. 

 
3. Wnioskodawca nieprawidłowo określił liczbę punktów ECTS dla praktyk zawodowych, 

bowiem planowanym 960 godzinom praktyki przypisano zaledwie 16 punktów ECTS, co 
jest niezgodne z art. 67 ust. 3 ustawy z dnia 20 lipca 2018 r. – Prawo o szkolnictwie 
wyższym i nauce. 
 

Stanowisko Uczelni 
Uczelnia skorygowała liczbę punktów ECTS dla praktyk przypisując 32ECTS 960 godzinom 
praktyk. Uczelnia przedłożyła kartę zajęć dla praktyk zawodowych uwzględniającą dokonaną 
zmianę. 
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Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia dokonała korekty w wyniku której prawidłowo określiła liczbę punktów ECTS dla 
praktyk i wprowadziła stosowne zmiany w sylabusie praktyk. Uczelnia nie przedłożyła 
uchwały senatu w sprawie przyjęcia zmian dokonanych w programie studiów. 
 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut pozostaje w mocy. 

 
4. Konstrukcja programu studiów sprawia, że nie będzie możliwa pełna realizacja 

językowych efektów uczenia się: 
KL1_W17 – w zaawansowanym stopniu zna terminologię stosowaną w logistyce 
i inżynierii transportu i naukach pokrewnych w języku polskim i obcym na poziomie B2 
Europejskiego Systemu Opisu Kształcenia Językowego; 
KL1_U18 – potrafi posługiwać się specjalistycznym językiem obcym na poziomie B2 
Europejskiego Systemu Opisu Kształcenia Językowego; 
Nie będzie zatem możliwa pełna realizacja efektu uczenia się P6S_UK ujętego 
w charakterystykach drugiego stopnia efektów uczenia się dla kwalifikacji dla poziomu 
6 PRK. Treść tego efektu brzmi: – potrafi komunikować się z użyciem specjalistycznej 
terminologii, brać udział w debacie – przedstawiać i oceniać różne opinie i stanowiska 
oraz dyskutować o nich, posługiwać się językiem obcym na poziomie B2 Europejskiego 
Systemu Opisu Kształcenia Językowego. Ponadto występują błędne odwołania 
w dokumentacji. Przykładowo w kartach modułów zajęć „Język Niemiecki IV” i „Język 
Rosyjski IV” znajdują się następujące efekty uczenia się: 
„04 czyta ze zrozumieniem nieskomplikowane teksty naukowe w języku angielskim”; 
„05 posiada umiejętności językowe w zakresie rolnictwa na poziomie B2”. 
 

Stanowisko Uczelni 
Uczelnia we wniosku o ponowne rozpatrzenie sprawy poinformowała, iż dokonała korekty 
sylabusów tak, aby zapewnić studentom pełne osiąganie językowych efektów uczenia się. 

 
Stanowisko Prezydium PKA 
Uczelnia dokonała zmian w sylabusach zajęć z języka obcego (język niemiecki, angielski, 
rosyjski), w taki sposób aby zapewnić studentom możliwość osiągania językowych efektów 
uczenia się, w szczególności efektu P6S_UK. Usunięte zostały także błędne odwołania 
w sylabusach.  
 
W związku z powyższym sformułowany uprzednio zarzut stał się bezprzedmiotowy. 
 
Biorąc pod uwagę podtrzymanie zarzutów nr 1, 2 i 3 Prezydium PKA stwierdza, że nie 
zaistniały przesłanki do zmiany opinii negatywnej wydanej w uchwale nr 163/2021 z 11 
marca 2021 r. 
 

§ 2 
Uchwałę Prezydium Polskiej Komisji Akredytacyjnej otrzymują: 
1. Minister Edukacji i Nauki, 
2. Rektor Wyższej Szkoły Agrobiznesu w Łomży. 
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§ 3 

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia. 
 

Przewodniczący 
Polskiej Komisji Akredytacyjnej 

Podpisano podpisem kwalifikowanym w dniu 
28.04.2021 

 
Krzysztof Diks 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


